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Praha 27. února (ČTK)
Se zavedením školného se počítá v programovém prohlášení vlády, jinou variantu zpoplatnění studia bude muset ministr
školství vysvětlit. Shodli se na tom školští experti TOP 09 a ODS, které ČTK oslovila. Ministr Josef Dobeš (VV) dnes
oznámil, že vládě navrhne, aby se místo školného platilo jen za prodlužování studia a také za studium na další vysoké
škole. Podle šéfa Studentské komory Rady vysokých škol Miroslava Jašurka je to ale jen kosmetická změna, kterou se
ministerstvo snaží utišit kritiku akademiků. ČSSD návrh uvítala.
    "Překvapuje mě to, programové prohlášení mluví o něčem jiném," reagovala na dnešní Dobešovo prohlášení šéfka
sněmovního školského výboru Anna Putnová (TOP 09). Aby byla taková změna průchodná, měl by mít podle ní Dobeš
vše dobře spočítáno a umět návrh "ekonomicky vyargumentovat". Zatím se neví, kolik by nový systém poplatků za
studium vynesl. Putnová také upozornila na to, že novinka by univerzity dosti administrativně zatížila.
    "Já s tím mám problém," řekl ČTK místopředseda sněmovního školského výboru Walter Bartoš (ODS) s tím, že
bude podporovat zavedení školného podle programového prohlášení. Vysokoškolské studium by podle něho mělo být
zpoplatněno. Zároveň musí být nastaven systém na podporu chudých studentů, dodal.
    Dobeš se nechal slyšet, že změny ve zpoplatnění studia jsou jeho ústupkem koaličním partnerům. Změkčení návrhu
školného Dobešovi uložilo také vedení jeho strany. "Nejen výsledkem kritiky opozice, ale i akademické sféry a studentů
je, že stáhl svůj návrh o školném. My to zcela jednoznačně vítáme, protože si myslíme, že to byl nesmyslný návrh," řekl
senátor a stínový ministr školství Marcel Chládek (ČSSD).
    Původně se počítalo se školným nejvýše 10.000 korun za semestr. Nově by se mělo platit, pokud student překročí
standardní dobu studia, tedy šest semestrů bakalářského a deset semestrů magisterského studia. Víc by měli připlácet
i lidé, kteří studují více než jednu školu. Dosud se za další studium platilo zhruba 2500 korun, teď by měli tito studenti
platit až 26.000 ročně.
    Školné jako asociální kritizovali studenti a akademici. "Mně tam trochu chybí, co tím chtějí řešit," komentoval Dobešův
dnešní návrh zástupce studentů Jašurek. Studenti, kteří prodlužují studium, jsou prý často ti, kteří studovali v zahraničí, a
stát by je tak za získávání zkušeností v cizině trestal. Dobešův nápad má podle něho hlavně uklidnit protesty akademické
obce. Proti návrhu reformy veřejných vysokých škol totiž ve většině univerzitních měst vyjdou studenti do ulic.


